

အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုသည် အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသအတွင်းတွင် လက်တွဲပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရန် ကြိုးစားအားထုတ်နေခြင်းဖြစ်ပြီး ထိန်းချုပ်ရန်ကြိုးစားအားထုတ်နေခြင်းမဟုတ် - မိုက်ပန့်စ်

မိုက်ပန့်စ်၊ နိုဝင်ဘာ ၉ ရက်

မိုက်ပန့်စ်သည် အမေရိကန်ပြည်ထောင်စု၏ ဒုတိယသမ္မတဖြစ်သည်

သမ္မတထရမ်သည် လွတ်လပ်ပွင့်လင်းသော အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသတစ်ခုအတွက် အမေရိကန်ပြည်ထောင်စု၏ စိတ်ကူးပုံရိပ်ကို ပြီးခဲ့သည့်နှစ်အတွင်း ဝီယက်နမ်နိုင်ငံတွင် ခင်းကျင်းပြသခဲ့သည်။ ယခုရက် သတ္တပတ်တွင် သမ္မတကိုယ်စား မိမိက ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့တစ်ဖွဲ့ကို ဦးဆောင်လျက် ထိုစိတ်ကူးပုံရိပ်ကို အမှန်တကယ်ဖြစ်လာစေရန် ပြုလုပ်ရာတွင် မိမိတို့၏ တိုးတက်မှုအကြောင်း ဆွေးနွေးရန်အလို့ငှာ ထိုဒေသသို့ သွားရောက်ပါမည်။ မိမိတို့၏သတင်းစကားမှာ -- အင်ဒို-ပစိဖိတ်သို့ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စု၏ စိတ်ရည်သန်မှုသည် ရွှေ့လျော့တိမ်းယိမ်းခြင်းမရှိဘဲ ရေရှည်တည်တံ့ပါသည် -- ဟူ၍ရိုးရိုးလေးသာဖြစ် သည်။

မိမိတို့သည် အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုနှင့် အိန္ဒိယနိုင်ငံတို့ကြား၊ ဂျပန်နိုင်ငံနှင့် ဩစတြေးလျတို့ကြား၊ ထို့ပြင် အချုပ်အခြာ အာဏာကိုလေးစားသော၊ စီးပွားရေးလည်ပတ်စီးဆင်းမှု အတားအဆီးမရှိသော၊ လွတ်လပ်သောနိုင်ငံများသည် ၎င်းတို့၏ ကံကြမ္မာအတွက် ၎င်းတို့သာဇာတ်ဆရာများဖြစ်သော မည်သည့်နိုင်ငံများကြားရှိနေရာဒေသ၌မဆိုဖြစ်နိုင်သည့် အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသတစ်ခုကို လိုလားပါသည်။ ကမ္ဘာ့မြေမျက်နှာပြင်နှင့် လူဦးရေတို့၏ ထက်ဝက်ကျော်မက ပါဝင်နေသည့် ဤဒေသသည် အဆိုပါ သတ်မှတ်ချက်များကို လေးစားသမှုရှိသောအချိန်တွင် ကြီးမားသောတိုးတက်မှုကို တွေ့ကြုံခံစားခဲ့ရသည်။ ယခုအခါ ဤအခြေခံ အုတ်မြစ်ကို အားလျော့သွားစေရန် အချို့သောနိုင်ငံများက အားထုတ်နေစဉ်တွင် ကျွန်တော်တို့၏ ကောင်းကျိုးများကို ကာကွယ်ရန်နှင့် အင်ဒို-ပစိဖိတ်ဒေသ၏ မျှဝေပိုင်ဆိုင်သော အောင်မြင်မှုကို မြှင့်တင်ရန်အလို့ငှာ သိသာထင်ရှားသော အရေးယူဆောင်ရွက်မှုကို အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုက ပြုလုပ်နေပါသည်။

မိမိတို့၏ အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဗျူဟာသည် ကျယ်ပြန့်သောမဏ္ဍိုင်သုံးရပ်ပေါ်တွင် တည်မှီနေပါသည်။ ၎င်းသည် ပေါများကြွယ်ဝခြင်းနှင့် အစပြုသည်။ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ကုန်သွယ်ရေးအပြည့်အဝ၏ သုံးပုံနှစ် ပုံသည် အင်ဒို - ပစိဖိတ်၏ ပင်လယ်များ၊ ကောင်းကင်များ၊ လမ်းများနှင့် ရထားလမ်းများကို ပြန်ကာလှန်ကာ ဖြတ်သန်းသွားလာကြသည်။ ထိုဒေသအတွင်းရှိ အမေရိကန် ကုန်သွယ်ရေးသည် နှစ်စဉ် ဒေါ်လာသန်းပေါင်း ၁.၈ သန်း ထိုက်တန်ပြီး အမေရိကန်အလုပ်အကိုင်ပေါင်း ၃.၃ သန်းထက်မက ထောက်ပံ့ပေးလျက်ရှိသည့်အပြင် အင်ဒို-ပစိဖိတ်ရှိ မိမိတို့၏ ဒေသတွင်းရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု စုစုပေါင်းမှာ တရုတ်၊ ဂျပန်နှင့် တောင်ကိုးရီးယားတို့၏ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုပေါင်းစပ်ခြင်းထက် ဒေါ်လာသန်းပေါင်းတစ်သန်းနီးပါး ပိုများသည်။

ကြီးထွားတိုးတက်မှုအတွက် ထိုအခွင့်အရေးသည် အကန့်အသတ်မဲ့ဖြစ်သည်။ ၂၀၂၀ ခုနှစ်အစောပိုင်းမတိုင်မီ အင်ဒို-ပစိဖိတ်သည် ကမ္ဘာ့အလယ်အလတ်တန်းစား ၄၀ ရာခိုင်နှုန်းတို့ နေထိုင်ရာ နေရာဖြစ်လာပြီး အမေရိကန်လုပ်သားများ၊ လယ်သမားများနှင့် အလုပ်အကိုင်ဖန်တီးသူများအတွက် သူတို့၏ ကုန်ပစ္စည်းများများကို အဆိုပါကြီးမားပြီး ကြီးထွားတိုးတက်လျက်ရှိသော ဈေးကွက်များသို့တင်ပို့ရန် မဖော်ပြနိုင်သော အလားအလာကို ဖွင့်လှစ်ပေးလျက်ရှိပါလိမ့်မည်။

ထိုအကြောင်းကြောင့် မိမိတို့၏ စီမံအုပ်ချုပ်ရေးပိုင်းမှ လွတ်လပ်သော၊ မျှတသော၊ တစ်လှည့်စီ အလှည့်ကျဖြစ်သော ကုန်သွယ်ရေးဆိုင်ရာ ဖက်စပ်သဘောတူညီချက်အသစ်များကို ဖန်တီးပုံဖော်ခဲ့ခြင်း ဖြစ်သည်။ မိမိတို့၏ စီမံအုပ်ချုပ်မှုပိုင်းသည် တောင်ကိုးရီးယားနှင့် ကုန်သွယ်ရေးသဘောတူညီချက် အသစ်တစ်ရပ်ကို ရရှိခဲ့ပြီးဖြစ်သကဲ့သို့ မက္ကဆီကိုနှင့် လည်းကောင်း၊ ကနေဒါနှင့်လည်းကောင်း နောက်ထပ် သဘောတူညီချက် ရရှိခဲ့ပြီးဖြစ်သည်။ မိမိတို့သည် များမကြာမီတွင် ကမ္ဘာ့ တတိယအကြီးဆုံး စီးပွားရေး အခြေအနေရှိသည့် ဂျပန်နိုင်ငံနှင့် သမိုင်းဝင်ကုန်သွယ်ရေး သဘောတူညီချက်တစ်ရပ်အတွက် ညှိနှိုင်းဆွေးနွေးမှုများကို စတင်တော့မည် ဖြစ်သည်။ အဆိုပါ ကုန်သွယ်ရေးသဘောတူညီချက်အသစ်များက အမေရိကန်အလုပ်အကိုင်များနှင့် အမေရိကန်လုပ်သားများကို ဦးစားပေးမည်ဖြစ်သည်။

ကုန်သွယ်ရေးအပြင် အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုသည် အင်ဒို-ပစိဖိတ်တွင် ပိုမိုကြီးမားသော ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုကို ဆက်လက်ပြီး လွယ်ကူချောမွေ့စေပါလိမ့်မည်။ မိမိတို့၏ အားထုတ်မှုများကို ဗျူဟာရက်များမဟုတ်ဘဲ စီးပွားရေး လုပ်ငန်းများက မောင်းနှင် လိမ့်မည်ဖြစ်ပါသည်။ အဘယ်ကြောင့်ဆိုသော် အစိုးရများနှင့် နိုင်ငံပိုင်လုပ်ငန်းများက ရေရှည်တည်တံ့သည့် ကြွယ်ဝမှုကို တည်ဆောက်ရန် မတတ်စွမ်း နိုင်သောကြောင့်ပင်။

ဒေသတွင်းအခြေခံအဆောက်အအုံပိုင်းတွင် အသစ်ပြန်လည်စတင်သော ပုဂ္ဂလိကရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုကို တွန်းအားပေးရန် သမ္မတ ထရမ်က အမေရိကန်ပြည်ထောင်စု၏ ဖွံ့ဖြိုးရေးဆိုင်ရာ ဘဏ္ဍာရေးစွမ်းရည်ကို ဒေါ်လာ ၆၀ ဘီလီယံအထိ တိုးချဲ့နိုင်စေသည့် Build Act ကို ဥပဒေတစ်ရပ်အဖြစ် မကြာသေးမီကပင် လက်မှတ်ရေးထိုးအတည်ပြုခဲ့သည်။ မိမိတို့၏နိုင်ငံသည် ဤဒေသကို ကမ္ဘာ့အဆင့် ဆိပ်ကမ်းများနှင့် လေယာဉ်ကွင်းများ၊ လမ်းများနှင့် ရထားလမ်းများအပြင် ပိုက်လိုင်းများနှင့် အချက်အလက် စီးဆင်းမှုလိုင်းများကို တည်ဆောက်ရာတွင် အကူအညီပေးရန် စိတ်ရည်သန်ထားပါသည်။ မိမိတို့သည် အိမ်ရှင်နိုင်ငံ အတွက်သာမက မိမိတို့နိုင်ငံအတွက်ပါ လက်ဆုပ်လက်ကိုင်ပြုနိုင်သည့် အကျိုးကျေးဇူးများကို ဖြစ်ပေါ်စေနိုင်သော စီမံကိန်းများကိုသာ ပံ့ပိုးကူညီမည်ဖြစ်သည်။

မိမိတို့၏ ဒုတိယမဏ္ဍိုင်မှာ ကြွယ်ဝမှု၏အခြေခံအုတ်မြစ်ဖြစ်သော လုံခြုံမှုဖြစ်သည်။ မိမိတို့၏ အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဗဟိုဗဟိုအောက်တွင် အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုသည် နျူကလီးယားလက်နက်တိုးပွားမှုမှ စပြီး အစွန်းရောက်ပါဒနှင့် အကြမ်းဖက်ပါဒအထိ ဒေသတွင်းရင်ဆိုင်နေရသည့် အရေးပေါ်အဖြစ်ဆုံးသော ခြိမ်းခြောက်မှုများကို ရင်ဆိုင်ဖြေရှင်းရန် စိတ်သဘောထားချင်း တူညီသည့် နိုင်ငံများနှင့် ဆက်လက်ပြီး အလုပ်လုပ်သွားမည်ဖြစ်သည်။

ယခုတစ်နှစ်တည်းတွင်ပင် အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုသည် လုံခြုံရေးအထောက်အကူပိုင်းတွင် ဒေါ်လာ ၇၀၀ ကိုပေးပို့မက ပံ့ပိုးပေး လျက်ရှိသည်။ ထိုအထဲတွင် လွန်ခဲ့သောသုံးနှစ်အတွင်းက ထောက်ပံ့ပေးခဲ့သည့် ပမာဏထက်ပိုသော စစ်ဘက်ဆိုင်ရာ ထောက်ပံ့ကြေး ဒေါ်လာသန်း ၄၀၀ နီးပါး ပါဝင်ပါသည်။

မိမိတို့သည် နိုင်ငံများက ၎င်းတို့၏ မြေပေါ်၊ ပင်လယ်နှင့် ဒစ်ဂျစ်တယ်နယ်ပယ်တို့ရှိ နယ်ခြားစည်းများကို ကာကွယ်ရာတွင် အကူအညီအသစ်များကိုလည်း ပေးမည်ဖြစ်ပြီး ရေကြောင်းနှင့် လေကြောင်းဆိုင်ရာ လွတ်လပ်ခွင့်များကို ကာကွယ်ရန် မိမိတို့သည် မိမိတို့၏မဟာမိတ်များ၊ လက်တွဲဖက်များနှင့် ဆက်လက်အလုပ်လုပ်သွားမည်ဖြစ်သည်။ ဂျပန်နှင့်လည်းကောင်း၊ အိန္ဒိယနှင့် လည်းကောင်း မိမိတို့၏ လတ်တလော လေကြောင်းဆိုင်ရာ ပူးတွဲလေ့ကျင့်မှုများက ကျွန်တော်တို့၏ အသစ်တစ်ဖန်ပြန်လည်ပြီး စိတ်ရည်သန်မှုကိုဖော်ပြပါသည်။

အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုသည် မြောက်ကိုရီးယားအပေါ် သာမန်ထက်လွန်ကဲသော သံတမန်ရေးရာနှင့် စီးပွားရေးဆိုင်ရာ ဖိအားကို ဆက်လက်အသုံးပြုလိမ့်မည်ဖြစ်ကြောင်းကို မိမိရှင်းလင်းစွာ ပြောကြားလိုပါသည်။ မိမိတို့၏ ခိုင်မာသော ဆုံးဖြတ်ချက်က ထိုနိုင်ငံကို ညှိနှိုင်းဆွေးနွေးရေးစားပွဲဆီသို့ ခေါ်ဆောင်နိုင်ခဲ့ပြီး ကိုရီးယားကျွန်းဆွယ်တွင် နျူကလီးယား အလျင်းကင်းစင်မှု ရရှိသည်အထိ ပိတ်ဆို့မှုများအပါအဝင် ဖိအားပေးရေးလှုပ်ရှားမှုကို ထိန်းထားရန်အတွက် အင်ဒို-ပစိဖိတ်နိုင်ငံများအားလုံးတို့ကို မိမိတို့တောင်းဆိုပါသည်။

အဆုံးသတ်အနေနှင့် ပြောလိုသည်မှာ မိမိတို့သည် ပွင့်လင်းမြင်သာမှုရှိပြီး တုန့်ပြန်မှုရှိသော အစိုးရ၊ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးနှင့် ဘာသာရေးဆိုင်ရာ လွတ်လပ်ခွင့်အပါအဝင် လူတစ်ဦးချင်းစီ၏ အခွင့်အရေးများ အကာအကွယ်ပေးရေးတို့ကို ပံ့ပိုးကူညီမည်ဖြစ်သည်။ မိမိတို့၏နိုင်ငံသားများကို လုပ်ပိုင်ခွင့် အပ်နှင်းသောနိုင်ငံများ၊ လူမှုအဖွဲ့အစည်းကို အားဖြည့်ပေးသော နိုင်ငံများ၊ အကျင့်ပျက်မှုကို တိုက်ဖျက်ပြီး မိမိတို့၏အချုပ်အခြာအာဏာကို ထိန်းသိမ်းသောနိုင်ငံများသည် မိမိတို့ နိုင်ငံသားများအတွက် ပိုမိုခိုင်ခန့်သောနေအိမ် များဖြစ်သကဲ့သို့ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုအတွက်လည်း ပိုမိုကောင်းမွန်သော လက်တွဲလက်များဖြစ်ပါသည်။ တနည်းဆိုရသော် မိမိနိုင်ငံသားများကို ဖိနှိပ်ချုပ်ချယ်သည့် နိုင်ငံများသည် မိမိတို့အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံများ၏ အချုပ်အခြာအာဏာကို ချိုးဖောက်တတ်ကြပါသည်။ အာဏာရှင်ပါဒနှင့် အကြမ်းဖက်မှုသည် အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသအတွင်း နေရာလုံးဝမရှိပါ။

ယခုရက်သတ္တပတ်ခရီးစဉ်အတွင်း မိမိတို့ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့သည် အမေရိကန်-အာဆီယံ (U.S.-ASEAN) ထိပ်သီး အစည်းအဝေးကိုလည်းကောင်း၊ အရှေ့အာရှ ထိပ်သီးအစည်းအဝေးနှင့် အေပက်စီးပွားရေးခေါင်းဆောင်များ အစည်းအဝေးတို့ကိုလည်းကောင်း ပါဝင်တက်ရောက်မည် ဖြစ်ပါသည်။ အမေရိကန် အခွန်ထမ်းများနှင့် မိမိတို့၏စီးပွားရေးအသိုင်းအဝိုင်းတို့မှ အရေးပါသောဘဏ္ဍာရေး ကျောထောက်နောက်ခံ ပြုမှုတို့ပါရှိသည့် သဘောတူညီချက်အသစ်များနှင့် ကမ်းလှမ်းမှုအသစ်များကို မိမိတို့ကြေငြာပါမည်။ ထို့ပြင် အသစ်ပြန်စသော လက်တွဲပူးပေါင်းမှုအတွက် သမ္မတ၏ ကတိစကားကိုလည်း မိမိတို့က ထပ်မံပြောဆိုမည်ဖြစ်သည်။ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုသည် အိန္ဒိယမှ ပစိဖိတ်ကျွန်းများအထိ မိမိတို့မျှဝေခံစားရမည့် ကောင်းကျိုးများကို ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်စေရန် စိတ်သဘောထားချင်းတူညီသည့်

နိုင်ငံများနှင့် အလုပ်လုပ်မည်ဖြစ်သည်။ အတူတကွဆိုလျှင် မိမိတို့သည် မိမိတို့၏ ကောင်းကျိုးများနှင့် တန်ဖိုးသတ်မှတ်ချက်များကို ခြိမ်းခြောက်သည့် မည်သူမဆိုတို့ကို ရင်ဆိုင်နိုင်ပါလိမ့်မည်။

အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုသည် လက်တွဲပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရန် ကြိုးစားနေခြင်းသာဖြစ်ပြီး ထိန်းချုပ်ရန် ကြိုးစားနေခြင်းမဟုတ်ပါ။ သမ္မတသည် လွန်ခဲ့သောတစ်နှစ်က ဤဒေသအတွက် ကျွန်ုပ်တို့၏ အသစ်တစ်ဖန် ပြန်လည်စတင်သော ကတိကဝတ်ပြုမှုကို ကြေငြာခဲ့ပြီး ယခုရက်သတ္တပတ်တွင် မိမိတို့၏ ရှေ့ဆက်ဆောင်ရွက်မှုနှင့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုဆိုင်ရာ ခိုင်မာသောဆုံးဖြတ်ချက်ကို ဖော်ပြရန်မှာ မိမိတို့၏အခွင့်ထူး ဖြစ်ပေလိမ့်မည်။ မိမိတို့နိုင်ငံ၏ လုံခြုံရေးနှင့်ကြွယ်ဝပြည့်စုံမှုသည် ဤအရေးပါသော ဒေသပေါ်တွင် တည်မှီနေပြီး ကြီးသည်ဖြစ်စေ၊ ငယ်သည်ဖြစ်စေ နိုင်ငံအားလုံးတို့သည် လွတ်လပ်ပြီး ပွင့်လင်းသော အင်ဒို-ပစိဖိတ် ဒေသတစ်ခုတွင် ကြိုးစားရုန်းကန်ပြီး အောင်မြင်ကြီးပွားလာနိုင်ကြောင်းကို အမေရိကန် ပြည်ထောင်စုက ဆက်လက်၍ အာမခံပါလိမ့်မည်။

###